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PoRTALET 

Ja han pasat els actes commoratius del25 aniversari de Cap ennell i no volem deixar 
passar l oportunitat d'agrair als nostres lectors i amics la eva col' laboració i presència 
als actes programats. L'exposició que vàrem bastir no tenia altra intenció que fer un petit 
homenatge a tots els qui durant 25 anys ens han fet companyia, mes rere mes. 
Dit això no, volem amagar que aquesta revista es troba en crisi . Coincidint amb el25 · 
anviersad ha arribat el moment de replantejar-nos "Cap Yenne)l . ra mateix se ns obren 
cliverses opcions que poden obrir nou holi-tzons i formes nove de comunicació de ls 
quals usn informarem puntualment. 

Pèrò mentre nosaltres seguim amb aquestes curolles, la vida continua. I la vida políti
ca, ara mateix, no és sinó aquell escalfament que fan els equips abans del partit. Els partits 
polítics es mouen mirant d'endegar les estratègies que els han de permetre assolir un 
mateix objectiu: prendre les regnes del govern del poble. Objectiu que, evidentment, no 
tots assoliran. D'aquestes estratègies n'hi ha una que es repeteix sistemàticament: els qui 
estan al govern s'afanyen a demostrar l'eficàcia de la seva gestió i les moltes bones co
ses que han fet pél poble; els qui estan a l'oposició, en canvi, miren de retreure totes les 
mancances i dèficits dels gestors municipals. 

Els ciutadans sabem que les administracions -totes dies, sense excepció i siguin del 
color que siguin- ens imposen, sense miraments, el lliurament d'una part dels nostres 
guanys perquè aquestes administracions en facin allò que considerin més saludable per a 
nosaltres. Aquesta és una situació que, per assumida, no ens planteja grans prevencions 
morals. Hem de pagar impostos, i prou. A més, molts d'aquests impostos, com que no els 
pagam directament, no ens ho semblen: quan compram peix, o begudes refrescants, o un 
llibre, no som conscients que estam pagant impostos. El fet és que, des dels ajuntaments 
fins al govern que està a Madrid, passant per diputacions, consells i corporacions 
autonòmiques, tothom s'aplica a sucar la taronja, com ha de ser. El drama arriba quan 
alguns dels molts doblers que pagam entre tots reverteixen en coses que puguem veure i 
tocar amb les mans (sempre és la part més minsa dels pressupostos), i els polítics 
s'apropien de la seva materialització: en parlen en primera persona, encara que sigui del 
plural, iniciant el discurs amb el consabut "hem fet", o "hem aconseguit", com si ho 
pagassin ells. En alguns casos, fins tot reblen el calu dient que "hem fet un gran esforç 
per ... " I la situació encara es fa més patètica quan aquestes realitzacions que pagam 
nosaltres però que és com si les pagassin ells, s'aprofiten per fer campanya electoral, i 
s'inauguren en dates convenients, enmig de discursos carregats d'autosuficiència i 
pedanteria. 

En el nostre cas concret, les obres del camí de les Atzavares, el projecte del qual ha 
donat més voltes que una baldufa, diuen que començaran el proper mes de novembre, a fi 
e poder-les inaugurar per la primavera electoral. També les obres de la piscina s'ha 
aconsegui t que s'apropin tant a les eleccions com perquè resulti impossible oblidar-se de 
la seva inauguració. La residència per a gent major, de sa Font de sa Cala també s'ha 
d' inaugurar pel mes d'abril, segons les previsions. [així tot. 

Con ell final de "Cap Vermell": quan els polítics siguin del color que siguin, 
inaugurin alguna obra pública i amolbn allò de "gràcies al nostre esforç hem 
aconseguit...", mentalment podeu fer una botifarra mentre contestau: "i un be negre". 
Mentalment. 



informació local 

Plaça 
des 

Sit;jar 

S us 
La delegació local de l'Obra Cultural Balear organitzà, 

dia 17 de setembre, la diada corresponent a la ampanya 
SUS Mallorca, amb un programa que inclogué diversos 
actes a la Plaça de l'Orient i can Creu d'Inca. Així, tot 
començà amb un cafè fòrum sobre "llengua i premsa 
forana" que girà al voltant del futur de les revistes locals 
en català i acabà centrant-se en el futur de "Cap Vermell". 
Poc després s'inicià un ball obert amb participació d'Aires 
Gabellins i Castell de Capdepera, i acte seguit la Banda de 
Música i la coral s'Alzinar, que oferiren el contrapunt 
musical a les intervencions de Lluís Cerrada, que llegí el 
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manifest de SUS Mallorca, i de Jaume Mateu, president 
de l'Obra Cultural. L'acte acabà amb el cant conjunt de 
La Balanguera. Tot el capvespre hi hagé muntades distintes 
.paradetes, una de l'OCB amb venda de productes i foment 
de la campanya "Ja és l'hora de l'Obra", una altra de 
voluntaris que promocionen la creació d'una colla gabellina 
de dimonis, i finalment una altra de la delegació local que 
va oferir gelat a tots els assistents. 

....,....~---u 

Després dels actes de la plaça de l'Orient, un cercavila 
encapçalat per la Banda conduí els assistents a la 
inauguració de 1' exposició "25 anys de Cap Vermell" i la 
commemorativa del Centenari del I Congrés Internacional 
de la Llengua catalana, a Can Creu d'Inca. La inauguració 
de l'exposició de "Cap Vermell" consistí en un senzill acte 
amb parault:s d'agraïment als assistents del president de 
l'associació, Josep Terrassa, i una breu intervenció del batle 
Joan Ferrer, que féu entrega d'una placa commemorativa. 
Josep Terrassa, per la seva banda, lliurà al batle una 
serigrafia commemorativa del 25è aniversari, patrocinada 
per Sa Nostra, que s 'ha fet arribar gratuïtament als 
subscriptors. 

'll' 'i(, (..;! ](¡. 
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Els actes de s us~ Mallorca a Capdepera finalitzaren 
dia 23 de setembre amb la presentació del llibre Premis 
Ploma de Ferro 2001-2005, editat per Documenta Ba
lear, i amb una xerrada de Josep Terrasa sobre la obra 
de palma. 

Dins les murades 
Dia 16 de setembre s' inaugurà la molt interessant i 

molt recomanable exposició sobre la vida en I' època me
dieval , "Dins les murades". Aquesta exposició , 
exquisidament muntada i d'una qualitat indiscutible, inclou 
diversos aspectes de la vida quotidiana dels nostres 
avantpassats. S 'hi poden veure diversos tipus d'armament, 
la reproducció d'una taula parada, àrab i cristiana, un 
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rebost típic, diversos objectes de lleure, etc. Un altre element 
a ressaltar és una seqüència de l' evolució del Castell de 
Capdepera (es mostren els elements arquitectònics actuals, 
no com devien ser històricament, la qual cosa lleva cert 
rigor a favor del caire didàctic). A l'acte d'inauguració hi 
participaren autoritats locals i directius de la Caixa, i 
nombrós públic que escoltà atentament les explicacions dels 
gmes. 

L'obra Social de la Caixa és l'entitat que ha muntat 
l'exposició, que recorrerà diverses localitats dels nostre país. 

Ja ho hem dit, molt recomanable. 

Aula de la Mar 
.---------------------..., Dia 30 de setembre, l' associació Gcomarin, dc la mà de 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 
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Nasr Taibi organitzà, a la platja de cala Agulla, una aula de 
la mar. La mostra consistí en una sèrie d'aquaris amb peixos, 
eriçons marins, estrelles i posidònies, a més de mostres 
d'arena de diverses zones, closques de molusc, etc ... Nasr 
explicà als assistents, turistes en la seva majoria, el procés 
de formació de l'arena i la importància de la posidònia en 
el medi marí del Mediterrani. 

Properament se'n farà una segona sessió. 

Les instaHacions de la futura piscina comencen a ser 
una realitat que, tot i el notable enarreriment, va agafant 
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forma. Aquesta infraestructura pot ser un dels projectes a 
oferir als electors de cara als propers cominicis per l'equip 
de govern. El cert és que ara per ara ha patit un nou 
entrebanc, en tant que l' oposició ha rebutjat el plec de 
condicions per a l'adjudicació de la seva explotació, pre
sentada pel govern municipal al plenari. 

Fira de la Llampuga 
Amb el mes de setembre arriba cada any la Mostra de 

la llampuga. Enguany, amb un temps que amenaçava pluja, 
s'arribà a la cinquena edició d'aquest esdeveniment, que va 
incloure 28 estands, amb especialitats cuinades amb la 
llampuga com a principal ingredient. Poguérem degustar des 
dels plats clàssics, com els fideus secs de llampuga, la 
llampuga amb pebres o l'arròs a banda de llampuguer, fins 
a plats més o manco sofisticats, amb propostes d'allò més 
variat, com el rodet exòtic de llampuga, o les coques fresques 
individuals de llampuga amb gelat de pebres, o mil fulles de 
tumbet gratinat amb salsa d'alfabeguera, entre molts d'altres 
plats. 

Assistiren a l'inauguració el batle, Joan Ferrer; el delegat 
del Govern, Ramon Sacies; el conseller de Turisme, Joan 
Flaquer; la consellera d'Agricultura, Margalida Moner; el 
conseller insular d'Economia i Hisenda, Miquel Àngel 
Flaquer, i la consellera insular de Cultura, Dolça Mulet. 

EE 
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Un any més, resultà un gran èxit de públic i el recinte 
quedà ple de gom a gom durant tot lo dia, tot i haver-se 
instaHat una nova carpa que va venir a ampliar molt la 
capacitat d'acollida. Gràcies a aquest nou envelat, durant 
l'estona que va ploure la gent va tenir on aixoplugar-se. 
Sortiren a la venda al voltant de tres tones de llampuga, i 
els assistents passaren de llarg els sis mil. 

Excursions 
Ris grup excursionista de Capdepera "Cranques 

reumàtiques" ha començat la temporada 2.006-2007, aquet 
mes d'octubre. La primera excursió ha estat la ruta que 
uneix el poble d' Alaró amb la vall d 'Orient. L'eixida, que 
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se suposava més o manco suau, s'allargà més del previst. 
Això sí, els participants, més de trenta, gaudiren d'unes 
panoràmiques impressionants del pla de Mallorca i dels 
principals cims de la Serra de Tramuntana. La ruta travessà 
pinars, marjades i espesos alzinars. 

La propera sortida, del mes de novembre, és al refugi 
d'es Tossals, on se soparà i es dormirà dia 4, mentre que el 
dia 5 està previst fer alguna sortida pels voltants. 

Canyamel 
Fa ... , uf1, deu fer un any, anunciàvem l'imminent inici 

de les obres de reforma del torrent de Canyamel. I ho 
celebràvem com una bona notícia. Ara sembla que arran
ca de bell nou. Després de superar entrebancs no prevists 
(amb expropiacions incloses) sembla que, definitivament, 
començaran les obres dt: sanejament i millora del darrer 
tram del torrent, el més proper a la platja. No dubtam que 
serà una gran millora, però s 'ha fet esperar massa, com el 
mateix sender de les Atzavares de Son Moll, un projecte 
que quan comenci ningú s'ho creurà. 

Lild 
L'empresa Lidl té previst instal-lar-se a Capdpera, 

concretament a l'inici de la carretera de sa Pedruscada, 
prop de la rotonda del camp de futbol. És evident que el 
nostre municipi té atractiu per a les grans superficies, degut 
al potencial econòmic del nucli turístic de Cala Rajada, però 
aquesta proliferació de negocis d'aquest tipus fa molt de 
mal al petit comerç. Sembla que Lidl compta amb tots els 
permisos i de fet ja ha començat l'esbucament d'un edifici 
situat em el solar. Cal esperar, cosa que fins ara no sempre 
s 'ha fet, que 1 'Ajuntament sigui previsor i prengui totes les 
mesures per evitar crear un nou punt conflictiu de trànsit a 
l'autovia Joan Carles. 
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Llibre 
Dia 23 de setembre tingué lloc, a can Creu d'Inca, la 

presentació del llibre que arreplega les narracions 
premiades del concurs "Ploma de Ferro ", entre els anys 
1001 i 2005. El llibre ha estat editat per edicions Docu
menta Balear i suposa una acurada recopilació d'aquests 
relats, prèviament publicats per "Cap Vermell" cada any 
en un suplement especial. 

'\-tu~r 
art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
tot un clàssic 

carrer elionor servera, 3 7 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

Sa SettaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

CI Magallanes, 22 (davant Correus) 

fru(tes Í verdf.tres Tel. 971819203 Cala Rajada I 
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·pROGRAMACIÓ 

TEATRE DE CAPDEPERA 

Diumenge dia 5 CINE a les 18.00 h. 
Salvador de Manuel Huerga 
Duració: 138 min. 
A continuació cine-fòrum sobre realitat i 
pel·lícula, anarquisme i transició. 
Entrada 4 • 

Dissabte dia 11 
CONCERT 
Maria del Mar Bonet i Biel 
Mesquida 
Homenatge a Guillem d'Efak i Ovidi 
Montllor 
Organitzat per l'Associació de Teatres 
Públics de les Illes Balears i ACIC 
Fa deu anys que els poetes, cantants, actors i 
amics, Ovidi Montllor i Guillem d 'Efak feren 
vacances, partiren. La cantant Maria del Mar 
Bonet i el poeta Biel Mesquida, empesos pel 
gust de la seva o brai l' energiad'unaamistat 
antiga, han decidit recordar -los dient les seves 
paraulesipoemesiinterpretantlessevescançons. 
I han bastitunrccital en què parteixen de la veu 
de cadascun d'ells, singular, nua, viva, cívica, 
lluitadora, plena dc tendresa, ira i passió, per 
endinsar-se tot seguit en la dicció dels seus 
versos (i els d'altres poetes que Montllor adora 
i diu com Salvat-Papasseit, Blai Bonet i Vicent 
Andrés Estellés) i, amarar-ho tot amb la 
interpretació d'un conjunt de cançons estimades 
i significatives de la seva intensa i fructífera 

trajectòria. Feliu Gasull, a la guitarra, iDani 
Espasa, als teclats, crearan 1 'atmosfera musical 
d'unespectaclerecreadordelafeina,lalluitai 
la memòria d'Ovidi Montllor i de Guillem 
d'Efak 
Entrada: 15 • ; anticipada 12 • (Cen
tre Jove) 

Diumenge dia 13 CINE a les 19.00 h. 
Alatriste d' Agustín Díaz Yanes 
Duració 147 min. 
Entrada: 4 • 

Divendres dia 17 i dissabte dia 18 
a les 21 h. i diumenge dia 19 a les 
20h. 
Desas3 i es Mussol Teatre presenten 
Romeu+ Julieta 
De W. Shakespeare 
Direcció Ramon Ginard 
En la vella ciutat de Verona, dues famílies de 

llinatge noble i enfrontades per antigues 
rivalitats, són testimonis de 1' amor que neix 
entre dos dels seus membres. Un amor que 
arribarà fins al final, passi el que passi i pesi a 
qui pesi. Una demostració meravellosa que 
1' amor pot, fms i tot, amb la mort. 
Entrada: 1 O • 
Abonament Romeu+ Julieta i Giulietta: 
15 • 

7 

Divendres dia 24 a les 21 h. 
Dia mundial contra la violència de 
gènere 
Voramar Teatre presenta 
Comissaria especial per a dones. 
D' Alberto Miralles (Premi Nacional de 
Literatura Dramàtica 2005) 
Direcció: Kika Aguiló 
Any rere any són presentades a Espanya milers 
de denúncies on més del80% de les víctimes 
són dones. Només ell O% d'aquestes denun
cien l'agressió. Per què tanta por?. 
Interpretada d'una manera "especial", aquesta 
comissaria commou, tant pel text, el qual és 
rodó, com per la complicitat creada per aquestes 
nou estupendes dones/actrius. 
Entrada gratuïta 

Diumenge dia 26 a les 17 i 19 h. 
CARS de Walt Disney 
Duració 119 min. 
Tots els públics 
Entrada 4 • 

Dilluns dia 27 a les 12 h. matinal de 
teatre 
La Conselleria d'Immigració 
Cooperació presenta 
CLAROBSCUR 
Escrita i dirigida per Javier Matesanz 

teatredecapdepera 
8 R0DES}-::::=======----------~ 

~d.A.I~r -i'-s. ~ -e.'tu.ililori 
-e.l 'tu. -e. 



col·laboració 

Iniciam, en aquest número, una col-/aboració que "Cap Vermell" valora altament. 
Es tracta d'una sèrie d'escrits de Climent Garau i Arbona, home estretament vinculat 
a Capdepera, descendent de la familia dels "Climentons ", però, i sobre tot, home 
compromès amb la nostra terra i la nostra cultura. Va presidir I 'Obra Cultural 
Balear des de 1970 a 1976 i va fundar el grup "Blanquerna", dedicat a l'estudi 
de la realitat nacional i cultural de Mallorca, això sense comptar la seva llarga 
trajectòria política. 

Els escrits que Climent Garau ha tengut la gentilesa de fer-nos arribar han 
estat publicats a la revista local de Bunyola, on resideix actualment, i es tracta 
d'anècdotes i vivències personals, plenes d'evocacions i de bon gust literari. Bastants 
d'aquests escrits tenen el nostre poble com a marc, Capdepera i Cala Rajada, 
sempre en el cor d'aquest home essencialment bo. 

Estam segurs que gaudireu d'aquesta col·laboració que avui encetam i que hi 
trobareu moltes de referències, detalls i personatges, alguns d'ells entranyables,~~~~~~~ 
que reconeixereu. 

''Paco Ranxer''i el metge Quintín 
Don "Paco Ranxer" havia estudiat a Salamanca, no li 

havia quedat altre remei que partir fora Mallorca per tal de 
poder-se ordenar com a prevere de la Santa Mare Església 
Catòlica. El fet de dur llinatges del "carrer" havia estat la 
causa del llarg pelegrinatge de mossèn "Paco Ranxer"; la 
seva vocació quedava prou clara! 

"Don Paco" era una mica excèntric, bon home, místic 
i, a vegades, excessivament càndid. D'això n'hi hagué que 
en tragueren molt de partit a 1 'hora de divertir-sc a 
esquena seva. 

Un capvespre de tardor, mossèn "Paco", havent dinat, 
sortí a prendre una mica aquell solellet que la tardor fa 
tomar amable, abans de fer-se el fonedís durant les hores 
curtes i fredes de l'hivern. "Don Paco Ranxer" aprofità 
aquelles condicions tan cordials per a la seva pregària de 
les hores i, daixo-daixo, passava les planes del seu breviari. 

El metge Quintín, camí de Ciutat, o simplement camí 
d'escampar la boira, d'enfora estant endevinà la belluma 
de mossèn "Paco", i el seu pensament ràpid i compulsiu li 
féu aturar el cotxe ben al costat d'aquell benaurat, 
l'escometé de la forma exquisida que li era tan pròpia i tot 
seguit li obrí la porta i el convidà a pujar. "Don Paco", més 
que agraït, pujà de molt bon grat, s'assegué al seient del 
darrere i acabà de tancar el breviari amb el propòsit de 
continuar la pregària interrompuda quan els àngels del cel 
decidissin el final d'aquell passeig, com si fos un home ric 
i feliç .... 

Per altra banda, el metge Quintín, que era l'home més 
bo del món, assumí el paper d'àngel de la guarda del 
benaurat mossèn i li envelà cap a Ciutat; l'encís de la 
coalcada i el confmi del seient entabanaren, ben avial, el 
mossèn, que de bones a primeres es trobà aturat dins aquell 
automòbil, damunt la via del tramvia, que de tant en tant, 
en aquells temps, passava per davant el "Líric". No havien 

passat deu minuts i el tramvia del "Terreno" ja 
demanava pas i el tramviaire, després de passar una 
bona estona tocant la campana de peu, acabà la 
paciència i baixà per veure què passava: mossèn "Paco 
Ranxer", apuradíssim del tot, plorava com un nin, i 
mentre els passatgers guaitaven per les finestretes, a la 
terrassa del cafè de 1 'enfront, al metge Quintín també li 
queien les llàgrimes de les rialles que li entraren veient 
apurat del tot el seu benaurat amic ... 

I ho repeteixo: el metge Quintín era tot cor ... 
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comunicat 

No ta de premsa 

Altemativa.EU-EV de Capdepera 
Dijous, 21 de setembre de 2006 

Alternativa. EU-EV demanen a l'equip de govern la 
rectificació del plec de condicions de la piscina municipal 
per no assegurar uns preus assequibles per als usuaris. 

El passat divendres l'equip de govern (PP-Es Grup) van 
convocar un ple extraordinari per aprovar les condicions en 
les que es subhastarà la gestió de la piscina municipal. 

El plec de condicions que pretenia aprovar l'equip de 
govern es, baix el nostre punt de vista, un plec que no assegura 
que la piscina municipal tingui uns preus assequibles per als 
usuaris i que a més demostra que la piscina servirà, única y 
exclusivament, per que 1 'Ajuntament perdi any darrera any 
diners, si vol rebaixar les tarifes tan elevades que se 
proposen. 

Des de EU-EV sempre hem estat en contra d'aquesta 
piscina municipal, al igual que els partits que a dia d'avui 
governen i que no han tingut nassos de donar marxa enrere 
i menys encara (tal i com prometeren) han reduït el preu 
inicial de 2,5 milions d'euros. Ens han fet la mateixa piscina 
i la gestionarà una empresa privada amb uns preus abusius. 

El ciutadà de Capdepera està pagant amb els seus 
impostos els 2,5 milions d'euros que ha costat, a part els 
ciutadans (si s'hagués aprovat aquest plec), haurien pagat 

(( OllMA[lJ)O 
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www. (el ientelcanol i ver@ 
canol iver.e. te e fon ica. net 

• • carn1sser1a 
xarcuteria 
veròuleria 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes: 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 

Horari 
de 8,30 a 13,30 i de 17,00 a 20,30 h. 
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també les subvencions que l'ajuntament hagués donat a 
l'empresa per aplicar tarifes reduïdes a certs col·lectius 
(estudiantes, 33 edat...). I després, encara, el ciutadà que 
volgués emplear les instal-lacions hauria de pagar de 32 a 
42 euros, més la matrícula depenent de la modalitat. 

El plec de condicions, es "infumable" por moltes raons 
encara que ens centrarem en les més importants. En pri
mer lloc, només s'estableixen unes úniques tai-i fes 
màximes que son 36 euros de matrícula, 32 •/mes por 
emplear la piscina y 42• si a més de la piscina vols em
plear altres instal-lacions. 

No es contempla (tal i com proposà EU-EV) cap tari
fa màxima més assequible per a col·lectius específics 
(estudiants, 3aedat, família nombrosa o persones que 
necessiten la piscina per rehabilitació). Tampoc se con
templa cap tarifa especial per a que les escoles puguin 
usar la piscina els matins a un preu raonable, ni se li 
demana a l'empresa que apliqui descomptes de fidelilal 
als usuaris fixos. Això sí, l'ajuntament se reserva 50 
abonaments anuals gratuïts para repartir-los a lliurament. 
El plec ni tan sols contempla que se valoraran aquestes 
millores, es més, l'annexa 2 adjunt al plec diu clarament 
que si el concessionari ha de fer preus especials per segons 
quins col·lectius l'ajuntament li pagarà la diferència. O 
sigui que la concessionària no només, no pagarà cap cànon 
per explotar la piscina si no que a més acabarà cobrant 
de l'ajuntament si aquest vol reduir els preus. Por si això 
fos poc, la concessió es dona per quinze anys i la inversió 
mínima que se'ls exigeix, es tan sol, de dues-centes 
taquilles i 60 metres de bancs. En definitiva el negoci 
perfecte. 

Des de EU-EV tenim clar que la piscina municipal del 
pp i Es Grup pareix tenir com a únic objectiu el benefici 
d'una empresa privada en lloc del benestar dels ciutadans 
y ciutadanes de Capdepera. 

Per tot això, des de EU-EV van fer una intervenció 
molt dura al plenari, argumentant el nostre vot en contra 
d'aquest plec i demanarem la responsabilitat a la resta de 
partits per a tomar discutir-ho i poder ~illorar-ho pel bé 
dels ciutadans de Capdepera. Hem de recordar que si no 
fos per la nostra actuació aquest plec estaria a dia d'avui 
aprovat. 

Maria Orts Regidora d'EU-



comunicats 

~ entesa 
~ per capdepera 
Continuant amb el procés de consolidació d'Entesa per 

Mallorca presentam "Entesa per Capdepera", seguint els 
objectius clarament definits en el projecte global que re
presenta Entesa. Un projecte que, començant des de baix, 
des del municipalisme, proposa un nacionalisme progressista 
obert, integrador i amb clara vocació de govern, que ajunti 
tot el mallorquinisme polític, que engresqui tota la gent que 
durant anys s 'ha anat quedant pel camí i que pugui fer 
front al bipartidisme PP-PSOE amb garanties i rigor. Un 
projecte mallorquinista i progressista que finalment sigui 
una alternativa útil i moderna per al poble i per al país. 

A partir de la gran il·lusió amb què afrontam el futur, 
creient en la necessitat d'aquest espai polític, volem conti
nuar fent feina pel país i pel nostre municipi així com sabem: 
trepitjant el carrer, escoltant la gent, compartint els seus 
problemes, defensant la llengua, la cultura i el territori, però 
posant especial èmfasi a donar solució als problemes reals, 
defensant la gent dins un marc de sostenibilitat econòmica 
i social, i donant una importància especial al sector turístic 
en un municipi com el nostre. 

Volem agrupar, entorn del nostre projecte, noves 
iHusions i una alternativa real al PP i al PSOE, i començar 
a obrir un nou camí cap a grans fites. Defensarem 
Capdepera, la seva gent i aquest maltractat país des d'una 
opció nacionalista i progressista, des d'una opció nova i 
moderna, sense complexos ni hipoteques de cap casta. 
Un projecte de tots i per a tots; un opció per a sumar i per, 
mitjançant 1' acció de govern, millorar la qualitat de vida de 
totes les persones que viuen al nostre municipi. 

Entesa per Capdepera 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 

10 

CONVOCATÒRLADENOVEMBRE 
2006- CERTIFICAT A 

(Àrea de Certificació i Avaluació de Coneixements de Català. 
Direcció General de Política Lingüística. Govern Balear) 

Dates d'examen: dia 25 de novembre 

Lloc de realització de les proves: Manacor o Palma 

Període de matriculació: del 25 de setmbre al 6 
d'octubre, ambdós inclosos, podeu recollir els impresos 
de matriculació al Servei d'Assessorament Lingüístic 
de 8h a 15h. 

Més informació al: 971 819201 o a 
www.dgpoling.caib.es 

PERRECOLLIRTÍTOLSDECATALÀDE 
CONVOCATÒRIES PASSADES. 

Si voleu recollir un títol d'apte de català d'alguna de les 
convocatòries passades teniu dues opcions: 

- Adreçar-vos personalment a recollir el vostre títol segons 
la localitat on us vàreu examinar. Els que us examinàreu a 
Manacor (al Departament de Cultura de Manacor -darrere 
Jutjats-. ci Muntaner, 12 de 8 a 15h. tel. 971 849102) o a Pal
ma (Direcció General dc Política Lingüística. e/ del Capità 
Salom, 29. Palma. Tel. 971177123). 

- O bé podeu enviar una altra persona a recollir el vostre 
títol, però li haureu de signar una autorització on constin el 
vostre nom i llinatges acompanyada d'una fotocòpia del 
vostre DNI. Aquesta gestió també us la pot realitzar el 
Servei d'Assessorament Lingüístic. Si estau interessats 
passau pel servei a emplenar la vostra sol·licitud 
d'autorització. 

Servei d'Assessorament Lingüístic 

Ajuntament de Capdepera 

SA BOTIGUETA 
carrer ciutat,38 
Can leroniet 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
tt!mpor~túa. · 

laforma't al telL: 971 819 480 

Capdepera 
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Agenda de la 
vila 

Nats 
agost 
dia 2, Mario Mateos Ruiz de Miguel i Olga 
dia 15, Cristian Can o Pozo de Francisco i 

Maria Luisa 

setembre 
dia 7, Dante laborda Cossutta de Luci o Fabi o 

i Laura Viviana 
dia 9, Maria del Rosario Gonzalez Peiera de Raul 

i Mariya 
dia 11 , Marc A baga Diaz de Pedro Kakina i Laura 
dia 12 Bel Servera Alzina de Joan Francesc 

i Catalina 
dia 23, Kiara Schwarten Ramírez de Oliver 

i Alexandra 

Finats 
agost 
dia 9, Rosario Sancho Tous (1.916) 
dia 15, Rosa Bibiloni Salamanca (1.923) 
dia 16, Maria Dalmau Casellas (1.910) 
dia 19, Emanuele Piccione (1.966) 
dia 20, Bartomeu Terrassa Flaquer ( 1. 919) 

setembre 
dia 20, Ivan Valenciano Cano (1.917) 

r---- T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAWNES) 

100 "'o GABAWIIS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

C f. L'Agulla, 14 - Tel. i Fax : 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
CI. Ferrers (Polígon Capdepera)· Tel. i Fax : 56 42 53 

Noces 
agost 
dia 5 , Juan Blasco Pozzan i Magdalena 

Siquier 
dia 18, Joan Pere Llabata Terrassa i Manuela 

Bravo Cruz 
dia 30, José Terrassa Garau i Rosa Lechón 

Romero 

setembre 
dia 2, Roberto Efren Gracia Vera i Marlene 

Elizabeth Moran Bravo 
dia 9, Marcos Laruata Pefannkoch i Joana 

Esther Llabata Banús 
dia 15, Samuel Amengual Caldentey i Denis 

Morales Martínez 
dia 29, Pedro García Tamaral i Isabel 

Francisca Torrens Mestre 
dia 29, Felipe Miguel Fernandez López i 

Ivonne Marlene Roquill o A viles 

CAPDEPERA R ÀDIO 

107.5 

NOVA PROGRAMACIÓ 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Uicenciada en Ciències Econòmiques i Empresa na ls 

CALA RAJADA 

Almirante Ccrvcra,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

' ARTA 

Costa i Llobera, 55 
Te1:835049 fax 564551 
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CoNVERSA AMB •.. 

MARIA ANTÒNIA MUNAR 
PRESIDENTA DEL CONSELL DE MALLORCA 

Quin balançfeis de la Diada de Mallorca, recentment 
celebrada? Positiu, perquè ha estat la més popular de les 
deu que s 'han fet. I, enguany, la bandera ha fet parlar de 
la Diada i la Diada de la bandera, un símbol que hem donat 
a conèixer molt perquè, malgrat que té 700 anys d'antiguitat 
i fou donada pel rei Sanç, en ocasions es confon amb la de 
les Illes Balears, que és un invent posterior. 

Han estat els simpatitzants d'UM els que han tret la 
bandera al balcó? Ja m'agradaria, voldria dir que n'hi ha 
moltíssims. L'ha tret molta gent: alguns perquè ja se la 
sentien seva com a mallorquins; altres perquè han vist una 
manera d'expressar la seva mallorquinitat; i uns altres 
perquè I 'han vist atacada pels ultradretans i cavernícoles. 

Ha conduït, aquest fet, a encetar una guerra de símbols? 
Algú ha tret l'estelada, algú la bandera espanyola ... ja em 
pareix bé. 

Algun any serà festiu e/12 de setembre? Si estàs en les 
meves màns, ja ho seria; però és una potestat del Govern. 
Esperem que algun dia vegin la necessitat, tant per a 
Mallorca com per a les altres illes. 

La Diada s 'ha aprofitat per inaugurar la Televisió de 
Mallorca. És necessari aquest nou canal? Va néixer per 
recollir una realitat que ja existia: que totes les televisions 
locals de Mallorca que havien emès durant 25 anys, sense 
cap recurs públic, havien de ser tancades. Nosaltres les 
hem volgut acollir. A més, el dia després de la seva 
inauguració va quedar clar i demostrat que era necessària: 
el dia que es debatia a Madrid la reforma del nostre Estatut, 
no hi havia cap televisió que en fes el seguiment més que 
la Televisió de Mallorca. IB3 emetia en aquell moment una 
pel·lícula en castellà. El tema de la llengua seria la tercera 
raó, feta íntegrament en català i de proximitat. 

El mode/lingüístic es té clar? Claríssim. No es farà res 
en castellà perquè no és I' idioma a protegir ni a promoure. 

Maria Antònia Munar és la presidenta del 
Consell de Mallorca d'ençà de l'any 1995, 
bat/essa de Costitx des de les primeres eleccions 
democràtiques de I 'any 1979 i presidenta d 'Unió 
Mallorquina des de l'any 1992. Seva ha estat la 
iniciativa de la Diada de Mallorca, una jornada 
festiva dedicada a commemorar l'atorgament de 
la Carta de franqueses i privilegis del Regne de 
Mallorca, fet per Jaume I1 l'any 1276, que 
enguany s 'ha celebrat per desè any consecutiu i 
amb major incidència que les anteriors ocasions. 

Es doblaran peNícules? No és fàcil posar una televisió 
en marxa i encara ens queden moltes passes per fer. Tenim 
molt bons professionals però tenim un pressupost que 
correspon all 0% del d'IB3. No tenim, de moment, recursos 
per posar en marxa una escola de doblatge, per tant, el que 
es pot fer és aprofitar el material que tenen altres cadenes. 
Ja hem parlat amb Catalunya per poder signar un acord i 
poder utilitzar la seva filmoteca, sense cap problema si les 
pel·lícules estan doblades al català de Barcelona. 

Per a vostè, quina de les competències que té el Consell 
és la més important? Sens dubte, l'ordenació del territori. 
Després de vint anys fent-hi feina, hem aconseguit tenir el 
Pla Territorial de Mallorca, que jo consider bo, sens dubte 
millorable, preparat durant el Pacte de Progrés i aprovat 
definitivament amb el PP, per tant amb un suport majoritari 
de la societat. 

Quina és la seva principal virtud? Determina quina 
Mallorca volem durant deu anys, què es pot fer i què no es 
pot fer en funció de percentatges . Ara bé, si el seu 
desenvolupament, que depèn de cada ajuntament, es fa no 
en deu anys sinó que en els primers sis mesos es consumeix 
tot el territori de creixement previst, doncs no serà un bon 
Pla Territorial, perquè se n'haurà fet un abús. Pitjor és 
encara que hi ha ajuntaments que passen, no només del Pla 
Territorial, sinó de totes les normatives existents i que fan 
el que volen allà on volen, concedint llicències allà on no 
es pot edificar. Això és un descontrol i no hi podem fer res 
des del Consell. Cadascú ha d'assumir la seva 
responsabilitat; no culpem el Pla Territorial del fet que un 
batle concedeixi llicències dins un espai protegit. 

No podria fer el Consell algun esbucament 
exemplificador? Són processos molt lents i costosos. 
Vàrem aconseguir tomar I 'hotel de Montnàber, a Fornalutx, 
però va requerir d'un seguiment molt puntual perquè no 
se'ns escapàs cap termini ni quedàs cap retxillera. Des del 
Consell i tants casos, és complicat. Ses Covetes és un altre 
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exemple: el batle continua recorrent quan tothom sap que 
s'acabarà esbucant. Els xalets de Lluca! cari en són un altre: 
hi ha una sentència i tothom es fa el ronsera. No basta la 
voluntat política. La justícia hauria de ser un poc més àgil 
en aquests temes . 

Alguns ajuntaments proposen que 
sigui el Consell el que vigili 
l'urbanisme dins sòl rústic ... Quan no 
hi ha consciència entre els ciutadans 
que una cosa està mal feta, tothom és 
molt laxe. A Mallorca, que algú edifiqui 
uns metres de més no es veu com una 
cosa perjudicial, i només es critica allò 
que és molt evident o molt gros. Falta 
aquesta conscienciació, que es tomin 
algunes il·legalitats, que es posin mul
tes més severes. Però, a la vegada, el 
polític de torn s 'ha d'enfrontar als seus 
conciutadans, i costa, però s'ha de fet, 
perquè acabarem tots urbanitzats. 

Quines són les properes 
competències que el Consell ha 
d'assumir? Hauria de ser turisme amb totes les 
conseqüències (en aquest moment ja tenim informació 
turística), per promoure aquells valors turístics que tenen 
un valor afegit, que es distingeixen d'aquell que és 
majoritari: els agroturismes, el turisme cultural, el turisme 
gastronòmic, el senderisme ... I crec que, en aquest moment, 
el que ven és la marca Mallorca. Des del sector turisme 
estan molt convençuts d'això, ja que les Illes Balears, com 
a producte turístic, és un invent, i les diferents illes 
s'adrecen a un públic molt diferent. 

I quines més? També agricultura i joventut, que no 
vàrem acceptar en el seu moment. 

Per què no les acceptàreu? Mallorca és el 80% real de 
les Illes Balears, però a 1 'hora que el Govern ens ha de 
traspassar una competència fa una cosa: dos o tres exercicis 
abans, va eliminant recursos econòmics i personal perquè 
en quedin pocs. Aleshores força que Menorca i Eivissa 
diguin que sí. I com ho fa? Dóna el25% i el25% a les altres 
illes i a nosaltres la resta. Automàticament hem de dir que 
no, perquè no ens podem permetre el luxe de perdre tants 
recursos. 

Per què pensau que succeeix això? Perquè el Govern 
considera que el Consell és una competència directa, 
perquè tots tenim la seu a la mateixa illa, a la mateixa ciutat ... 
tot i que hi ha feina per a tothom. 

Creis que la reforma de l'Estatut Balear que ara es 
tramita a Madrid pot canviar aquP..~ta .~ituacin? T, 'Estatut 
no és el que jo hauria fet, però és millor que I' anterior i fixa 
uns paràmetres de finançament que suposen una millora 
important per a 1' autogovern. I, per això, hem dit que sí, 
començarem a fer feina amb aquest i d'aquí a un temps, ja 
procurarem fer una altra reforma. 
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A quin nivell posaríeu aquest Estatut? No està a 
nivell del català, però tampoc al del nivell d'Extremadura. 
Si al català li donàssim un deu, el nostre tendria un set. 
Amb el que teníem ara, de fet, encara hi havia feina per fer, 

el que passa és que hi ha d'haver voluntat de fer-ne i s'ha 
de tenir finançament suficient. No era un Estatut esgotat, 
però s'ha obert un procés de modificació i crec jo que ens 
hi havíem d'apuntar. 

Pensau que respectaran la voluntat del Parlament 
Balear? Canvis substancials no en poden fer, perquè és 
anar en contra del propi Parlament i no seria positiu. 

Creis que estarà aprovat abans de les properes 
eleccions? Seria bo, però depèn en absolut de nosaltres, 
sinó del Govern central. No obstant, no canvia massa el 
panorama dels resultats electorals. 

Però hi haurà doble llista, al Govern Balear i als 
consells. Ja diria ara que la majoria de partits optaran per 
col·Jocar el mateix cap a les dues llistes per no confondre 
I' electorat. Als partits petits ens possibilitarà posar més 
gent a les llistes, però no canviarà massa més coses. 

En el vostre discurs de la Diada de Mallorca vàreu dir 
que cal posar fre a la immigració il·legal i descontrolada. 
Què significa exactament això? 
Crec que governar significa prendre decisions i fer-ho amb 
perspectiva, de manera que es solucionin problemes abans 
que es produeixin. Fa quatre anys, en el discurs de la Diada, 
ja vaig preveure que hi hauria un problema greu en el tema 
de la immigració si no es prenien mesures. El temps, 
desgraciadament, m'ha donat la raó, i això ho reconeix 
tothom. Mallorca és una unitat territorial que és la que és: 
té els quilòmetres que té, i hi cap la gent que hi cap. A més, 
la nostra economia es basa en el turisme, cosa que significa 
espais verds, paisatges, seguretat. Per tant, és incompati
ble con li nuar a<.¡ ut: sl rnoud <.¡ut: Lenim i que continuï venint 
gent com ara, de forma descontrolada, que està creant 
guettos i màfies, i hi ha zones que només són d'un determinat 
col ·lectiu. Això és insostenible des de 1' aspecte de garantia 
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de futur en el nostre motor econòmic, el turisme; en el de 
la seguretat i en el del territori. Hem de dir basta. 

Com creis que es pot aconseguir? En el meu entendre 
els hem de donar possibilitat de subsistència a la seva terra 
perquè no hagin de venir, perquè no s'hagin de jugar la 
vida. És un problema per a nosaltres i és un problema per 
als seus països d'origen, perquè se'n van els més valents, 
els més joves, els millors ... Hem de fer, totes les institucions, 
convenis de col-laboració amb els seus governs, escoles, 
organitzacions no governamentals, centres formatius, 
comprar la seva producció agrícola ... 

No existeix una necessitat mútua: ells de venir i 
nosaltres de gaudir de la seva mà d'obra? Hem d'acceptar 
que vénguin totes aquelles persones que tenguin una 
feina en aquesta illa, i amb la remuneració que tendria 
qualsevol altre ciutadà, perquè en cas contrari és una 
competència deslleial amb el treballador local. Si no és així, 
estam creant pobresa i 
inseguretat. Si la 
immigració és legal, 
doncs perfecte. Però 
desgraciadament no és 
així. 

S 'integrarà a la cul-
tura mallorquina 
aquest fluxe de 
nouvinguts? Crec que 
qui ve a fer feina, té un 
habitatge digne i els seus 
fills van a escola, 
acabarà integrant-se. És 
més, a la llarga seran més mallorquins que els mallorquins, 
parlaran la nostra llengua i posaran noms tradicionals 
d'aquí als seus fills. 

Per una banda es diu que Mallorca no pot créixer més, 
que no es pot construir més ... però mai no s 'havia ampliat 
tant la xarxa de carreteres com ara. Com s'entén? Estam 
en una societat en la que prima la comoditat, i no podem 
anar en contra d'això. S'han de fer infrastructures i hi ha 
d'haver bones carreteres perquè s'hi pugui anar còmode, 
ràpid i segur. La configuració de la nostra illa no permet dur 
el tren o el metro a molts pobles, per tant ha d'existir una 
xarxa de carreteres, amb un transport públic, i això no 
significa que s 'hagi d'urbanitzar el voltant d'aquestes 
VIeS. 

Tampoc mai no s 'havien vist tantes grues com els 
darrers anys... Els ajuntaments han de tenir recursos 
econòmics per fer front a les seves necessitats. Avui, la 
majoria d'ajuntaments es financen amb les llicències d'obres 
i, si no creixen, tenen problemes econòmics. D'altra banda, 
hi ha un problema de distribució injusta, de manera que els 
municipis que han estat més proteccionistes, no tenen les 
contraprestacions. És just que aquells pobles que aporten 
el paisatge que venen els veïnats es vegin compensats. 
Tot això, emperò, no justifica el que fan determinats 
ajuntaments, alguns amb alevosia. 
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Les taxes d'eliminació de fems han augmentat molt els 
darrers anys. Seguirà aquesta tònica? No, no sempre 
pujarà tant. Fer les coses bé té un cost. 

Què és, concretament, el que ha fet el Consell en aquest 
aspecte? Amb els anys que fa que som presidenta del 
Consell hem passat de zero a deu. Teníem 160 abocadors 
incontrolats, Son Reus que es pegava foc un parell de 
vegades cada mes, abandonament de trastos i enderrocs 
per tots els torrents ... desastrós. En aquest moment feim 
recollida selectiva, reciclatge, compostatge, incineració, 
produïm energia a través del fems, reutilitzam ... Amb el 
Parc de Tecnologies Ambientals hem passat de ser un 
exemple a no seguir a un lloc capdavanter dins Europa. La 
feina no acaba aquí, hi ha més fases i tot duu el seu procés, 
però hem fet molt de camí. 

Com van les relacions amb el PP? Tenim amb ells un 
pacte de governabilitat que crec que ha funcionat i ha estat 

bo. Sens dubte hi ha una 
pugna, sempre que vénen 
eleccions, amb tots els 
partits polítics. La nostra 
relació seria bona si no fos 
que és un partit que té un 
espectre que arriba fins a 
1 'extrema dreta amb perso
nes que creen problemes, 
que duen una guerra en 
contra nostra, de la que ens 
ressentim. No és així a 
1 'esquerra, que està molt 
més compartimentat. 

I amb Jaume Ma tas? Amb el president ens duim bé i no 
ens duim bé amb un sector del partit d'extrema dreta i amb 
un mitjà de comunicació que els fà de portaveu. 

Quina postura té el vostre partit envers la piscina de 
Pedro J. Ramírez? Quan és tan difícil posar ordre en 
urbanisme, no es poden fer excepcions, i molt menys 
excepcions que ofenen la intel·ligència. Pot haver-hi altres 
piscines que no estan legalitzades, però els propietaris no 
en fan ostentació pública ni exigeixen la seva legalització. 
Aquesta excepció és dolenta i contraproduent, perquè 
molta gent podria exigir el mateix; i el conveni perquè els 
nins hi puguin anar a nedar ofèn la intel·ligència dels 
mallorquins. 

Quines expectatives veu UM davant les propers 
eleccions? Doncs un augment important, perquè ens 
presentam des de la governabilitat, la feina feta, reforçant 
Palma, amb la necessitat que no hi hagi majories absolutes 
i que hi hagi gent que defensi Mallorca i els mallbrquins. 

Presentareu candidatura a tots els municipis? Sí. 

Entrevista conjunta de,¡ 'Associació 
de Premsa Forana de Mallorca 
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MIQUEL COSTA I LLOBERA I EL PAISATGE 
Francesc Lladó i Rotger (Veu de Sóller) 

No fa gaire es celebrà el 150è aniversari del 
naixement de Miquel Costa i Llobera, un dels grans 
poetes de la nostra terra i de la llengua catalana. Va 
ser molt amic de Joan Rosselló de Son Fortesa de qui 
vaig parlar un dia. 

Miquel Costa i Llobera va néixer a Pollença. Era 
fill d'una família rica de terratinents que, entre 
d'altres possessions, tenia la de Formentor, que 
Costa immortalitzaria amb un famós poema que és a 
les antologies universals i que ha estat traduït a totes 
les llengües cultes. Aquest poema el va escriure 
quan era un jovenet de només 21 anys. Deu anys 
més tard, publicà el seu primer llibre "Poesies". 
Per tal de seguir la seva vocació religiosa va anar a 
estudiar a Roma i fou ordenat sacerdot. Una vegada 
a Mallorca va ser nomenat canonge de la Seu. Va 
exercir la seva funció de capellà i de canonge i 
prengué cura del seu pare que va morir només tres 
anys abans que ell. 

Darrera una poesia continguda, elegant i bella 
s'hi amaga el drama d'una persona que en molts 
moments de la seva vida va sofrir grans depressions 
i va ser víctima d'escrúpols religiosos que li feren 
destruir part de la seva obra. Encertadament, algú 
ha qualificat la seva poesia amb les paraules: "la 
musa i l'àngel". 

La importància que té Costa en la poesia catalana 
és que aconsegueix enaltir la nostra llengua en uns 
moments que ho necessitava. Durant molts d'anys la 
llengua catalana pràcticament no havia tengut una 
literatura normalitzada i necessitava de grans poetes 
com Verdaguer, Maragall, Joan Alcover o el mateix 
Costa, que reinventassin aquesta llengua literària 
que s 'havia perdut durant els anys que no havia estat 
escrita. 

La poesia de Costa té dos temes principals que 
són el paisatge i el sentiment religiós. Aquests dos 
temes no van per separat, sinó que estan íntimament 
units. Costa veu el món com la creació de Déu. 
Miquel Ferrà conta que Costa, al seu despatx de 
Palma, tenia una imatge de la creació de Miquel 
Àngel. El paisatge, per altra part, és el símbol de la 
perfecció a la què està cridada la vida humana. 
Aquesta vida s'ha de superar contínuament. Tots 
aquests aspectes queden bellament reflectits a "El pi 
de F ormentor". Per altra part, el romanticisme de 
quan començà a escriure -que ja és molt moderat
es torna, més endavant, classicisme al llibre de 
poemes "Horacianes". 

Costa va morir el dia de Santa Teresa de l'any 
1922, mentre predicava el sermó de la santa en un 
convent de Palma. Francisca Alcover, la nostra 

poetessa, li va dedicar un poema parlant d'aquesta 
mort i imitant les estrofes d"'El pi de Formentor". 

Voldria acabar aquest article amb una petita 
reflexió sobre el tema central de la poesia de Costa 
que, com he dit, és el paisatge. Davant la devastació 
actual d'aquest paisatge que tan bé va saber descriure 
Costa com a símbol de l'ànima mallorquina, em 
deman si els mallorquins perdrem aquesta ànima, 
darrera la dèria d'un possible enriquiment, que 
finalment ens empobrirà a tots. 

I perquè això no passi, vos convit a llegir algun 
llibre de Costa i a fer alguna passejada per Sóller per 
veure, aquí, aquest paisatge mallorquí que cantava el 
poeta i que encara, a certs indrets, podem gaudir. 
Mentre passejam, podem contemplar tot allò que 
encara queda i plànyer tot allò que ja ha estat 
destruït. Davant aquest espectacle ens podem 
proposar d'estimar aquesta ànima nostra i determi
nar-nos a no destruir més ni deixar que arruïnin 
aquest paisatge que ens constitueix com a persones 
arrelades en la terra que estimam i deim nostra. 

Que la lectura i el passeig vos facin un bon profit! 
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Fa 20 anys, 

deia ... 
Núm. 70- Octubre 1986 ;!', f /:·

!e!~ 
- l~ 

..,,__ -.. ~ 
Dins la sèrie dedicada a les possessions , ... --

..-[1!1!1!11!1~~~ del municipi, Joan Rai ens dibuixà, per al 
número d'octubre de fa vint anys, les ca
ses de Sos Sastres. Com sempre, una petita 
obra d'art. 

Portal et 
Per comptes de tractar un tema 

determinat, en aquella ocasió en tractàrem ... set! Breus 
pinzellades a propòsit de distintes qüestions punyents de 
l'actualitat gabellina d'aquell mes. N'extreim un breu 
paràgraf: Al Club s'Au ba, a les pistes de bàsquet i vol ei, han 
aparegut pintades de "fuera los gitanos" i "fuera los payos". 
No sabem qui les ha escrites, però ens preocupa que els nins 
serveixin de corretja de transmissió dels mals pensaments 
dels grans. 

Veu I vot 
Tancàrem, en aquella ocasió, la sèrie d'entrevistes amb 

els veïns, sobre el tema de les places del poble. Ens 
contestaren Francisca Fernàndez, Antoni Fuste1~ Car
men Flores, Francesc Vives i Antoni Adrover Barceló. 
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Sane he::. A "S'Au ba" continua de director n'Isidre 
Boné. 

- El pròxim mes de novembre s'incorporarà, com a 
ecònom de Cala Rajada, en Pere Barceló Rigo. 

- L'agrupació local del PSOE ens convocà a una 
reunió en la qual s'exposà que els regidors socialistes 
havien decidit retirar-se de tots els càrrecs que venien 
ocupant a causa d'una sèrie de raons que quedaren 
recollides en la nostra informació. 

- En qüestió de pocs dies, els presidents del Govern 
Autònom i del Consell Insular visitaren el club de la Ter
cera Edat de Cala Rajada. El S1: Cañellas vengué el 
dia 7, i el Sr. Albertí el dia 10. S'acosten les eleccions 
autonòmiques, evidentment. 

Entrevistes 
Els nostres interlocutors varen ser, ara fa vint anys, 

Maria Antònia Gamis, Sebastià Nebot, Magdalena 
Tous i Tomeu Garau "Bombu ", tots ells en 
representació de la delegació local del GOB, i ens varen 
dir algunes coses ben sucoses, com ara: Comprometre's 
sempre és difícil. Molts es fan socis perquè comparteixen 
amb el GOB la sensibilitat i respecte per la naturalesa. 
A més, l'ecologia està de moda. És una espècie d'amor 
platònic, però quan arriba el moment de defensar coses 
molt concretes, d'enfrontar-se amb institucions i 
organismes oficials, fan anques enrere ... 

Altres seccions 
-Contraportalet. Es portalà Badoca 
-Dècimes afuades. Es pastor de Son Perdiu 
-Per què? Cap Vermell 
-Cultura popular. Una estampa popular desapareguda: 

el carreret d'en Perdut. Joan Jaume 
-Geografia: Sinàpia. Llucià Sirer i Fuster 

Plaça des Sitjar -La problemàtica de l'aigua. VIII. La conca del torrent 
-Tot ajuda a pensar que hi ha ganes de parlar-ne el menys de sa Mesquida. Pep Terrassa 

possible (de la caiguda de la tribuna del camp de futbol),i -L'embaulat. Setena baula. Es Xoric de Son Xona 
que el que es vol és que el temps, que tot ho cura, ajudi a -Les passions d'uns savis. Erep i Emrac 
curar també el dany moral d'aquesta nafra. -Plomes amigues. Sobre un centre de documentació 

-Enguany n'havia fet 108. El coret de madò Magdalena musical. Pere Estelrich i Massutí 
Orpi Terrassa acabà la corda el dia 29 de setembre. -Esports. Cap Vermell 

- El centre escolar "S'Alzinar" compta, per a aquest curs --~--......:;.... ______________ ..., 

escolar, amb nou director. Es tracta de Luís Carmona 

, 
C/_ ~ajor, 4~• Tel. 971 56 ~191 • g7580 

v · r / · / , 

ARTICLES DE MENATGE 

li FEIM LA .SEVA PINTURA, EN 

QUALSEVOL COLOR, EN CINC 

MINUTS 

carrer can Melis (cantonada Méndez Núñez) 
telèfons. 971.818.945 I 971.819.209 Cala Rajada 
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ARA FA ANYS ••• 
Sebastià 
Ferrer 
Maleter 

Temps de llampugues i pàmpols 

Sa Confraria de Pescadors de Capdepera, com 
es deia en aquell temps,avui Confraria de Cala Rajada, va 
ser sa primera en sa pesca de sa llampuga a gran escala. 
Es patró Biel "Ferrer", supervivent de sa guerra de Filipines, 
va ser qui va idear sa manera d'agafar moltes llampugues 
amb una vegada, amb una xerxa que va anomenar 
llampuguera. En es cercle que feien amb sa llampuguera li 
digueren "vol", i encara li diuen igual. Aquests vols els 
varen fer, durant molts d'anys, a mà, a braçades, perquè 
no hi havia maquinària. Avui es fan amb sa "maquinilla". 

Ses llampugueres abans tenien 9 braces d'alçada 
i 55 braces de llargària, comptant es dos braços i es moridor. 

Gràcies a ses "maquinilles", ses llampugueres d'ara tenen 
de 12 a 14 braces d'alçada per més de 100 de llargària; 
així es poden arreplegar més llampugues i pàmpols, i, clar, 
en fugen manco. 

Anem a repassar alguns llampuguers que, amb bar
ca pròpia, han participan en es sorteig de "punts" on calar 
s'andana: Biel Reus "Ferrer"; es "Moliner" (pare de Pere 
Antoni "Moliner", que va tenir botiga a Cala Rajada, molts 
d'anys); Pep Fuster "Cubana" (espòs de madò Paca 
Morey); Perica Fuster "Pere Andreu" (pare d'es Lareus i 
germà d'en Jaume, en Tomeu i es "Cubana"); Pep Rosselló 
"Pollencí" (pare de ses "Carboneres"); Miquel Esteva 
"Blancus" (, pare d'en Miquel i en Tomeu, va ser patró 
major); Andreu Nadal; "Joan Mercant "Castus" (pare d'en 
Joan, en Llucià i en Mateu); Tomeu i Joan Alzina "Puig" 
(propietaris d'es famós llaüt "Alzina"); Tomeu Fuster "Pere 
Andreu" (pare d'es "Mengos"); Miquel Martí (pare de 
s'actual patró major, Bernat Martí); Joan Garau "Maia"; 

Miquel i Onofre Jaume 
"Pinet"; Antoni Gómez
Quintero (pare d'en Pep i 
n'Elionor); Joan Colom 
"Bauçà"; Sebastià Ferrer 
"es Nene" ... I segurament 
mos ne queden més de dos 
aperduats per dins sa 
memòria. 

Avui continuen sa tradició 
es germans Pere i Joan 
Fuster, Bernat Martí, Pere 
Mercant, Joan Francesc 
Colom, Jaume Femenies, 
Antoni Vicens, Jaume 
Cuart ... 

Per molts d'anys! 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 
PREMI CAP VERMELL 2006 

DON EL MEU VOT A L'ENTITAT O PERSONA DE CAPDEPERA, QUE TROB MEREIXEDORA DEL 

PREMI CAP VERMELL 2006: 

PODEU VOTAR ENTREGANT AQUESTA BUTLLETA A QUALSEVOL MEMBRE DE CAP VERMELL O A L'APARTAT DE CORREUS 69 DE CAPDEPERA 
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Carta oberta a Francisco Díaz de la Torre, 
membre de la comissió de 1 'agrupació socialista de 
Capdepera 

Company, 
No sé si ens coneixem personalment, però segurament 

ens hem vist més de dues vegades, perquè aquest poble 
tampoc no és tan gran. En tot cas, em permet escriure 't 
aquesta carta, que per ventura ni llegiràs, des de l'afinitat 
que, sens dubte, deu existir entre tu i jo quant a moltes de 
les qüestions que afecten la nostra societat. Em consider 
-com tu mateix, supòs- un home d'esquerres i estic 
convençut que compartim una mateixa visió del món i els 
seus problemes, especialment de tot allò que afecta els 
qui viuen del seu sou. 

En tot cas, i donant per bo el paràgraf precedent, hi he 
d'afegir, immediatament, que hi ha com a mínim una qüestió 
respecte de la qual ens trobam a les antípodes. Es tracta 
del paper que tu i jo reservam a la llengua pròpia d'aquesta 
terra, el català, i de la relació que els treballadors hi haurien 
de mantenir. He de dir que la carta que publicares en el 
butlletí de l'agrupació local del PSIB-PSOE em va deixar 
una mica astorat, fins i tot conills, especialment pel fet 
que tu ostentes un càrrec dins el partit. Aquest fet atorga 
un valor afegit a la teva opinió i s'ha d'entendre com a 
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representativa, si no de tota l'agrupació, sí almenys d'una 
part de militants, des del moment que la teva carta no aclaria 
en cap moment que es tractàs d'una opinió personal. D'altra 
banda, el mateix fet que el butlletí -si més no el que va 
caure en les meves mans- estigués tot ell escrit en castellà 
no fa sinó reforçar el criteri que el PSOE local (molt poc 
PSIB) té respecte del paper que s'atorga a la llengua cata
lana. 

Però anem al teu escrit. T'hi queixes que s'exigeixin 
coneixements bàsics de català als futurs treballadors de la 
brigada municipal. Segons tu, la manca d'interès d'aprendre 
la nostra llengua, per part teva i d'altres companys que 
duis molts d'anys vivint entre nosaltres ("ya éramos enten
didos en castellano, dius), no significa manca de respecte a 
aquesta terra, a la seva cultura, a la seva gent... Home! I 
què vols que et digui? Jo trob que sí que hi ha manca de 
respecte. Des del moment que no acceptes que la llengua 
catalana, tan antiga com la castellana i única llengua parlada 
en aquesta terra fins a mitjan segle XX, assoleixi un status 
com el del castellà, ja ens aclareix quin és el teu punt de 
vista: superioritat i imposició del castellà respecte del català. 
Parles de discriminació pel fet que se't puguin exigir 
coneixements mínims de català, però has pensat si els 
mallorquins en patim alguna, de discriminació, en ser obligats 
a aprendre una llengua que no és la nostra? No hauria de 
ser recíproca, l'exigència? Amb el teu treball i el teu 
patiment, dius, has ajudat a aixecar aquest poble, i ningú 
t'ho negarà, això, però aquest "sufrimiento" de què parles, 
ha estat compartil, amic, perquè nosaltres també érem po
bres i vivíem en cases petites i mancacies cie tot, i I'ITI'I, l'I 

més se'ns estan arrabassant les arrels. Em sap molt de 
greu dir-te això, Francisco, però el que fas, des de la teva 
manca d'interès d'apropar-se a la cultura d'aquesta terra, 
és el mateix que la caulerpa toxifolia: colonitzar. Colonitzar, 
és a dir, superposar la teva llengua i la teva cultura a la 
meva, ofegant-ne la supervivència. Sols la manca d'interès 
que tu mateix reconeixes fa que molts com tu se sentin 
discriminats, ja que aprendre a expressar-se en la llengua 
pròpia de Mallorca és a 1' abast de tothom, com bé demostren 
cada dia tants i tants de peninsulars que sí que respecten 
aquesta illa i els seus habitants i que per tant l'han apresa. 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

~-------------------------------------------------

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Molts dels qui blasmau contra l'exigència de demostrar 
uns coneixements mínims de català per fer feina a 
l'administració pública procurau fer el cap viu a l'hora 
d'aprendre alemany, anglès o el que sigui per tal 
d'aconseguir un lloc de treball. Els mallorquins no som ni 
més ni menys inteHigents que els habitants de zones 
castellanoparlants, i hem après una segona llengua, el 
castellà, sense que se'ns hagi fus el cervell. Com tampoc 
no se'ls ha fus als peninsulars que han après català. No, 
Francisco, no et rompràs cap os si fas un esforç en aquest 
sentit. 

No et confonguis, company, no és la dreta la que imposa 
coneixements de català per tal de garbellar els aspirants 
als llocs de feina municipals, de manera que siguin només 
per als d'aquí. En aquesta matèria, tradicionalment hi ha 
hagut un cert consens entre dreta i esquerra, per bé que ha 
estat aquesta, 1' esquerra, la que ha empès amb convicció 
el modestíssim procés de normalització lingüística que s'està 
duent a terme i que, a pesar que a tu això et sembli una 
muntanya, encara resulta del tot insuficient. La dreta, més 
aviat, es veu obligada a fer complir la legalitat, cosa que no 
fa sempre, ni de bon tros, perquè no hi creu. Som els 
progressistes els qui, alarmats per la reculada de la nostra 
llengua i la nostra cultura (en molts d'àmbits ja han 
desaparegut del tot), i alarmats per la pèrdua de les nostres 
senyes d'identitat, hem treballat més de valent en defensa 
seva. I precisament per això em ve molt de nou que sigui 
un home d'esquerres, supòs que sindicalista, qui lamenti 
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que els mallorquins no es resignin a veure 's cada dia 
trepitjats per una cultura externa. Estaria bé que mirassis 
d'imitar els secretaris generals de CCOO i d'UGT de les 
Illes, peninsulars de naixement tots dos però mallorquins 
de comportament, que recentment han signat un document 
de l'Obra Cultural Balear en defensa del català. Jo crec 
que tenim dret a esperar-ne una mica més de sensibilitat i 
comprensió, de gent com tu, ficada en política en un partit 
progressista. Si ens fallau vosaltres, que hauríeu de ser 
com una punta de llança en favor de la integració dels 
nouvinguts i un exemple a imitar, què ens queda? Si gent 
com tu, que hauria d'avalar la justícia de les petites mesures 
de recuperació d'una llengua històricament perseguida i 
atupada, i els hauria de donar suport, ens surt amb 
escomeses com la carta que publicares, podem dir, emprant 
una expressió en castellà: apaga y vamonos. 

M'ha fet molt de mal, la teva carta, Francisco. A mi i a 
tots els amics, alguns d'ells peninsulars, que 1 'hem llegida. 
Instigar els treballadors que viuen aquí a rebel·lar-se a 
aprendre la llengua dels mallorquins, i fer-ho des del PSOE, 
és una putada. Una putada grossa. 

Qued a la teva disposició. Quan vulguis, podem anar a 
fer una cervesa plegats i parlar-ne tranquil·lament, si et ve 
de gust. A lo millor em convenceries que els mallorquins 
som una colla d'intransigents. O al revés. Qui sap. 

Atentament, 
Jaume Fuster Alzina 

c::::;~c::::::J 

Oficina a Cala Raja a. Carrer Magallanes, 4 7 
(cantonada yïa Mallorca . T lèfon 9.71 56 54 20 

I..L.OGUER 
DE COTXES 

VIATGES DE NOCES 

RESERVES D'HOTELS autobus 
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Joan Nebot "Rai" 

VIII 

Vaig despertar-me tard. El sol ja era alt. En Pau ja 
no era a la cambra . 

Després de vestir-me vaig baixar a la cuina. La 
dida tenia el cafè al foc. Asseguts a la taula , en 
Pau i en Colavet, esmorzaven. 
-Bon dia. 
-Ja has acabat el son? en Pau. 
-Avui se tan aferrat els llençols. - en Colavet. 
- Seu , Carles , ara et duré el cafè. - la dida. 
-Ja heu anat a l'era ? 
-Si. Ja hem arreplegat tota la palla que hi deixarem 
a la darrera batuda. Una dotzena de xàvegues ben 
plenes. 

La dida va servir-nos el cafè amb llet. En Colavet 
no en volgué i va mirar-me a mi . 

No m'agrada la llet ni el cafè. 
Ve treure 's de la butxaca una petaca de pell de 

cabra ,un llibret de papers de fumar i , en la destresa 
4Ut: UUlla 1 'hauiluu, va . eulleslÜ-Se Ull cigauel. 
Desprès se va treure I 'encenedor, va fer sortir la 
metxa, pitjà la rodeta, saltà la guspira ... Era estrany 
l'encenedor. No era de metall com tots els que jo 
havia vist. En Colavet va adonar-se de que jo me'l 
mirava. 
-És de vidre. És únic . El meu padrí el va dur de 
Cuba. La metxa no es vermella per que jo la vaig 
tenyir. M'agraden les coses vermelles com jo: un 
«Rojo». A tu te deu agradar més el color blau? 
-Te equivoques, Colavet, de blau n'estic més que 
tip 
- On anireu ara?-Preguntà la dida, no sé si per 
assabentar-se on havien de anar a treballar o per 
aturar la conversa dels colors. 
-Anirem a 1 'hort. Hi ha moltes panotxes per recollir 
i que ja son ben granades. 
- Idò som-hi. 

Pujarem al carro, que ja tenien preparat a la 
claustre i partirem cap a 1 'hort. 

, '" '' n 1:1 ~ ' ~ '''' ' '' i'~ PIJ' "P 

Jo havia ajudat poc, no hi tenia ni mica de traça. I 
pareixia mentida que en un espai tan reduït de temps 
, en Pau i en Colavet haguessin collit les panotxes 
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de la meitat del tros on hi havia el blat de moro. Però 
allí hi havia la caixa del carro, amb el postam posat 
,gairebé plena d'espigues ,encara cobertes de fulles 
grogues. Algunes, encara grenyals, tenien tonalitats 
verdoses. 

Ens aturarem a descansar. 
Asseguts a un marge ,que un noguer omplia 

d'ombra , en Cola vet va fer-se un cigarret, 
1 'encengué amb 1' encenedor de metxa vermella. Era 
la segona vegada que jo veia aquell aparell i vaig 
tenir el pressentiment de que era la clau d'algun 
esdeveniment proper i esborronador. Fou una 
sacsejada que me deixà l'ànim suspès. Me vaig 
prometre a mi mateix que aquella nit, passés el que 
passés, demanaria a Pau que me expliques tot 1' afer 
del meu pare per aquelles contrades durant els 
anys de la repressió falangista. 

A 1 'horabaixa 1 'horitzó va poblar-se de núvols 
obscurs, gruixuts, amenaçadors ... Es barrejaven uns 
de verticals més blanquinosos amb uns altres 
lwlilzuulals més negwsos. La tarda s'enfosqui. 



col·laboració 

-Plourà - va pronosticà la dida- Sobre el mar està 
ple de núvols creuats i això vol dir pluja segura. 

La dida va preparar el sopar a en Colavet , encara 
que fos un poc prest perquè pogués arribar a casa 
seva abans no comences la pluja. 
Però de cop i volta va caure un xàfec. L'aigua queia 
a portadores a sobre de la teulada , les canals 
vessaven. Una cortina d'aigua tapava l'horitzó, el 
Cap Vermell i la platja. 
La nit es presentà abans d'hora. 
-Ja pots sopar amb nosaltres ,Colavet. Tal com se 
posa la nit no vull que vagis a casa teva. Jauràs aquí 
,al llit del meu fill gran, no crec que anit tingui la 
curolla de comparèixer per ací. No, no me duguis la 
contraria. Encara que escampi i deixi de ploure el 
camí deu estar tot enfangat i ple de bassiots. Jauràs 
aquí. I deixa de remugar ja. Quines feines tens a ca 
teva? Donar menjar als animals? Ala nit que 
descansin. Demà el matí hi vas i llestos . 
Foren inútils totes les protestes d'en Colavet. Quan 

la dida s'entestava en una cosa no l'amollava per 
res. Era mala de tòrcer i ell al final va avenir-se a 
les seves ordres. Romandria a la possessió. 

Vaig veure frustrada la promesa d'esclarit aquella 
nit les malifetes del meu pare. En Pau no me contaria 
res davant la presencia d'en Colavet. I jo en tenia 
força pressa d'assabentar-me'n perquè s'acostava 
la fita de les meves vacances i vendria el pare a 
buscar-me. 

Sopàvem. Els tres estaven parlant de la pluja. 
-Un temps plovia més. Mollnu:!s. Quan jo t:rajovt: 
plovia i plovia; dies i dies de plovisqueig ... 
Rebentaven les fonts, els aubellons corrien , els aljubs 
s'omplien, les canals vessaven, els torrents sortien 
de mare , l'aigua inundava els camps ,els sembrats 
s'engroguien i els animals passaven fam. Després 
amb un tres i nores escampava i el sol encalentia. 
Arribava la primavera. Vaig amidar 1 'aigua de la 
cisterna per veure si la pluja la feta pujar molt. 

Agafà el pes d'una romana vella, el fermà a un 
cordill fort i sortí al cobert on hi havia el coll de la 
cisterna 
-Abans de que s'omplí del tot cal girar la canal 
cap el barranc. 
-Mireu aquesta doneta quina curolla li ha agafat : 
fer-me passar la nit aquí. 
-Ma mare te raó ,Colavet, el camí deu està fet un 
bassal i de nit és un perill. 
-Per no contradir-la passaré la nit amb vosaltres. 
L'última vegada fou més dramàtic :la nit que morí 
la meva dona .... 

De cop, tan en Pau com en Colavet , se'n adonaren 
de la meva presencia . Me miraren els dos a l'hora, 
sc miraren ells i volgueres dissimular l'atordiment. 
De seguida vaig olorar en el comportament dels 
dos la flaire d'una tragèdia 
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-Com va morir la teva dona? -Vaig fer la pregun
ta gairebé sense pensar-la, a corre-cuita. I també 
sense pensar-s'ho en Pau va contestar-me: 
-De part! 
·Quedarem en silenci. La flaire. de tragèdia seguia 

augmentant. 
-Has dit de part: tens un fill idò? 
-No també mori en el part. 
-Fa temps d'això? 
-Sí. 
-Per què no me contestes tu ,Colavet. 
-Si ... ja fa temps. 
-Vint anys, potser? 
-Si. 
-Fou el trenta sis? 
-Fou una malifeta del meu pare veritat? 
-Si. Fou per culpa del teu pare. Però jo no li diria 
una malifeta. 
-Que li diries idò? 
-Carles, durant aquests mesos que hem conviscut 
plegats hem tingut una convivència agradable, no 
deixis que s'espatlli. 
-No s'espatllarà, Colavet, tot el contrari. Podrem 
ésser més amics que mai si ets capaç de contar-me 
tot el que va passar. 
-Carles, procura ésser comprensiu .No podem con-

Cases de 
Son Barbass 
Restaurant Fi nco Ag returis me 

Un I/oC¡ un paisat¡e, un amhíenf particular ... 

RESTAURANT CUINA MEDITERRÀNEA 
a la carta o menú de dues opcions 

Dijous barbacoa 

'\ 
Reserves: Tel. 971 565 776 

Ctra. Cala Mesquida - Comi de Son Borbasso · Capdepera 
info@sonbarbassa.com - www. so11barbassa.com 
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tar-t'ho. 
-Perquè no, Pau. 
-Perquè ets el seu fill. 
-Vull saber-ho, precisament perquè soc el seu fill. 
Fa temps que oloro sentor de sang per casa meva. 
He sentit coses, he llegit fets horrorosos que 
passaren aquells dies i sempre, sempre he tingut el 
pressentiment de que el meu pare era un dels 
executors. Per això vull que me conteu fil per 
randa, tot el que va passar. 
-En Pau t'ho contarà. 
-No, vull que m'ho contis tu. 
-No, Carles, no facis reviure aquella nit tan tràgica 
a en Colavet, ara que comença a recordar o sense 
dolor. Jo t'ho contaré . 
-Quan? 
-Demà a la nit , totsols. Ara anem a jeure. 

I ens colgarem. 

Vaig despertar-me prest, molt dematí, encara era 
tot fosc, però per la finestra, oberta de pinta en ample 
,vaig colombrar el teu resplendor a sobre l'horitzó 
de tramuntana. M'alegrà vore 't, Estel de 1 'Alba. 
La teva celistia em donava coratge per seguir 
endavant i era com una premonició de que tot sortiria 
be .M'hagués agradat sortir a la finestra per 
parlar amb tu, però vaig tenir por que al aixecar-me 
despertes en Pau. Vaig seguir mirant-te. La teva 
presència me tranquil·litzava, me donava seguretat. 
I així me vaig dormir altra vegada. 

Aquell dia la dida no me deixà anar al camp amb 
en Pau i en Colavet. 
-Has de recollir totes les teves co
ses ,que les tens escampades per tot 
arreu, per quan vengui el teu pare a 
buscar-te. 
I tenia raó la dida. Llibres, llapis, 

quaderns, plomes, papers plens de 
notes i altres estris estaven a sobre 
qualsevol moble de la casa. 
Aleshores era un desordenat. L'únic 
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que estava en ordre era la roba perquè ella procurava 
tenir-la sempre guardada a 1 'armari. 

En un instant tot quedà reunit i guardat dins la 
motxilla. 
-En Pau i en Colavet no vendran fins a la nit. Son 
a llaurar guaret a la quarterada del serrall, la part 
més allunyada de la casa. 
Vaig alegrar-me'n. Me feia no se què enfrontar-me 
amb ells desprès de la conversa de la nit passada. 
Ells avui n'haurien parlat segur i jo me preguntava 
que haurien pensat de mi. Es igual el que hagin pensat 
vaig dir-me, me sent fort i duré la meva recerca fins 
el final. 

Però no creguis, Estel, que per mi fos fàcil 
sostreure 'm del damunt aquella por encobeïda 
durant anys . Conèixer la veritat serà dur, molt dur, 
n'estic segur. 

Per allunyar-me d'aquelles cabòries que me 
fiblaven dins el pit vaig decidir baixar a 
1' embarcador. 

El mar estava tranquil, semblava adormit. 
La pell verda de l'aigua esmorrejava les pedres. 
Al fons ,sota aquell verd de vidre, si colombraven 

els jardins emblavitzats del mar. 
I enfront, a 1' altre costat de la badia, el Cap 

Vermell, inundat de sol deixava una estela rosada 
sobre el mar. 

Me vaig asseure sobre la pedra planera per tocar 
el mar. Gaudia tocant el mar. M'obsessionava 
submergir les mans dins 1' aigua bellugadissa i agafar
ne una embosta i sentir com me llenegava, com 
me vessava entre els dits, com s'escapolia altre 
vegada cap el mar i me deixava a les mans un regust 
salabrós 

El sol ja inundava tota la pedra planera. Poc a poc, 
sense preses, vaig despullar-me i ajagut de panxa 
sobre la pedra estava disposat a torrar-me l'esquena, 
com els dragons, quan vaig sentir la dida que me 
cridava per dinar. Amb quatre grapades vaig vestir
me per pujar al casal. 

Cala Rajada 

Néndez Núñez,17 

Plaça des Pins. 

Tel 971 563238 
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~-r aquesta. l'oto 
--..._,..;~ 

Cala Rajada, carrer d'Elionor Servera. L'hotel Castellet (dreta), sa Torre Cega (centre) i 
l'antiga església del Carme (esquerra), són elements identificatius que sobresurten en 
un petit poble de pescadors. Avui passen desapercebuts enmig d'una maror d'edificis 
que conformen l'actual nucli turístic . 
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~ aja, vaja... segons el bat/e de Capdepera, 
no hi havia hagut "trampa" amb les proves de 
cultura general d'accés a la brigada. Així i tot, es 
repetiren. i, sorpresa!, malgrat ser una prova més 
fàcil, els qui havien tret un ple (30 preguntes 
encertades de 30 -això és sort i no allò de la 
Primitiva -) no tornaren impressionar-nos amb les 
seves dots. Davant tot plegat, un no s 'acaben 
d'explicar algunes coses: si havia estat totalment 
legal, la primera prova, resulta estrany que els qui 
havien aprovat no reclamassin. Jo ho faria. Si 
havia estat un procés net, és una injustícia repetir 
la prova. Ara bé, si com sembla no tot havia anat 
així com devia anar, com és que el regidor respon
sable no ha dimitit, o l'han cessat tot d'una? 
Tampoc no arribaré a entendre com l'oposició va 
tardar tant a reaccionar. És evident que patim una 
saturació d'actuacions polítiques incompetents i 
tèrboles. Ja no hi ha escàndol que ens pugui 
sorprendre. 

Pep Terrasa 
CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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Com ja és habitual, us informarem d'algunes 
de les qüestions sobre les quals ens hem 
interessat les darreres setmanes. Per 
començar, hem sol·licitat que es dugués a 
terme 1 'estudi topogràfic que havíem 
demanat quan ens assabentàrem del projecte 
de tancament de s'Agulló. També hem exigit, 
a l'Equip de Govern (PP-Es Grup), mesures 
perquè els propietaris solucionin la situació 

de degradació i de mala imatge de 1' antic edifici de La Caixa. 
Com no podia ser d'altra manera, hem tomat a insistir en el 

conveni de Cala Mesquida i, com sempre, la resposta ha estat 
que prest el tendrem. Fa tres anys que tenim la mateixa resposta, 
però mentrestant una empresa treu beneficis ocupant unes 
zones verdes que, no ho oblidem, són de tots, i el poble no hi 
treu res a canvi. Això sí, si s'havien de canviar amb solars, ara, 
després de tres anys, només queden repusalls, perquè no s'ha 
deixat de construir. Sense deixar Cala Mesquida, hem denunciat 
la situació d'abandonament i brutícia del solar municipal que 
es troba just devora de l'aparcament i que, abans de l'estiu ja 
sol·licitàrem la seva neteja per part de l'Ajuntament (llavors 
demanen als particulars que netejin els seus solars). 

També hem insistit en les propostes que hem anat fent durant 
els darrers mesos, sense que s'hagi tèt res per part de l'Equip 
de Govern. Entre d'altres coses, hem tomat a demanar sobre 
I 'habilitació i la senyalització de les zones de descans situades 
a Can Roncero i al final del carrer de Can Vila; les senyalitzacions 
a les distintes zones d'aparcaments del municipi; la millora de 
la il·luminació de I' entrada de Cala Rajada (fa un any em digueren 
que les noves faroles eren de camí); la millora del mobiliari urbà 
de la plaça dels Pins; la sembra dels arbres que falten a carrers 
com els d'Elionor Servera, Nereidas o Cala Agulla; els pilons 
per al banc situat a l'aparcament de sa Pedrera (també fa un 
any em digueren que eren de camí). A més, hem sol·licitat la 
neteja de les voreres de la carretera de sa Pedruscada, ja que és 
perillosa tant per als vehicles com per als que hi van a caminar; 
que es revisin els senyals del municipi i els miralls que fan falta 
a molts caps de cantó, ja, que no es té en compte que cada 
semestre els vehicles canvien de costat a l'hora d'aparcar. 
També hem demanat que es tomin a pintar les marques vials de 
la carretera dc can Patilla. 

En ti, tota una sèrie de propostes que van encamjnades a 
gestionar correctament el dia a dia del poble. Aquella gestió 
que va ser I' excusa perquè els del Grup poguessin pactar amb 
el PP, però que encara no hem vist per enlloc. 
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De les proves d'accés a la 
Brigada denunciades pel PSM 

Aquestes darreres setmanes han estat notícia les proves 
per accedir a quatre places de la Brigada, que varen ser 
denunciades pel PSM i que, posteriorment, s'ha decidit que 
es repetissin, encara que no tot el procés. 
Des del PSM volem fer les següents apreciacions: 

l.Des del primer moment hem demanat la repetició de totes 
les proves, perquè creim que és la millor manera de donar 
transparència a tot el procés. 

2.Encara que, sempre que es convoquen places per accedir 
a l'Ajuntament surten rumors de favoritismes, des del PSM 
creim que aquest no és un simple rumor i els fets ens ho han 
demostrat. 

3.El nostre objectiu sempre ha estat intentar aconseguir 
que, des de I' Ajuntament, no només es garanteixi la igualtat 
per accedir als llocs de feina, sinó que també es doni una 
imatge de transparència. Per tant, la nostra intenció, des d'un 
principi, no ha estat la de cercar culpables, encara que això no 
vol dir que hàgim renunciat ni que renunciem a aclarir el que 
realment ha passat i a saber quines són les persones que han 
pogut filtrar les respostes, per tal de poder exigir les 
responsabilitats corresponents, sempre sabent que és poc 
probable, per desgràcia, que ningú reconegui la seva culpa. 

4.Hem manifestat la nostra disconformitat amb el nivell de 
dificultat de la prova que ha estat anul-lada, opinió no compar
tida pel batle ni pel regidor d'Interior, que consideren que és 
l'apropiat. A més, també hem manifestat que els encarregats 
d'elaborar les proves mai no poden ser els polítics, sinó els 
tècnics corresponents. 

5.Des del moment que, des del PSM, denunciàrem els fets, 
hem rebut el suport d'EU-EV i d'UCAP-UM, i entenem que no 
podia ser d'altra manera. Malauradament, al nostre entendre, 
no hem rebut el suport del PSOE. Pel que fa a I 'Equip de Govern 
s 'ha de dir que, per part del PP estaven convençuts que tot el 
procés havia estat el correcte, per part del Grup ens han mostrat 
els seus dubtes, tot i que no ho han fet públicament. 

6.Desgraciadament, ni per part del Bat! e ni per la del regi
dor d'Interior, se'ns ha donat cap explicació dels motius per 
només repetir una determinada prova, repetició de la qual ens 
hem assebentat per la premsa i tampoc no han mostrat cap 
interès en resoldre les irregularitats comeses. 

Des del PSM esperam que fets com aquests no es tomin a 
repetir i també esperàvem que els responsables polítics 
actuassin en conseqüència, la qual cosa no s'ha produït. Per 
tot això, no ens ha quedat més remei que demanar, juntament 
amb UCAP-UM i EU-EV, la dimissió del regidor d'Interior i del 
Batle com a responsables directes d'una situació que no ha 
fet més que embrutar una institució com l'Ajuntament. 

Mateu Garau Flaquer 
Regidor del PSM a l'Ajuntament de Capdepera 
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PINCELLADES DE "LO NOSTRO" 
A les colònies 

M'ha arribat a les mans la revista mensual socialista de 
Capdepera i he quedat bocabadat en llegir una carta d'un 
senyor molt espanyol que pel que diu ja fa molts anys que 
viu entre nosaltres (a les colònies). Aquest senyor es queixa 
que l'Ajuntament exigeixi el nivell A de coneixements de 
català per a poder accedir a un lloc de treball a la brigada 
municipal; diu que això és discriminatori i que, evidentment, 
ell se sent discriminat per aquesta mesura. Bé, ell es pot 
sentir discriminat però jo 
el sento a ell com un 
colonitzador espanyol 
mereixedor d'un "cum 
laude" de l'escola d'en 
Pizarro, Diego de 
Almagro, Carles V i 
companyia, amb la 
diferència que ell en con
tra d'emprar les espases 
per subjugar els colons 
empra la típica retòrica 
dels espanyols messetaris 
i casposos que dins el seu aspecte de bon al·lot camuflat 
¡;empre ¡;urten dient que ell¡; no tenen re¡; contra la llengua 
i la cultura d'aquí però que ..... i acaben vomitant un caramull 
de bestieses que en aquest cas en res ajuden a millorar la 
convivència i la integració i molt manco la imatge d'un 
partit suposadament d'esquerres com hauria de ser el seu. 
Per cert, he vist que en un racó del fulletó surt la marca 
PSIB; sincerament crec que en poden prescindir, perquè 
d'IB en té molt poc. La seva autèntica marca és PSOE, 
amb la E molt grossa i molt espanyola. Ah! i un altra cosa: 
el nivell A és un nivell molt senzill al qual pot arribar 
qualsevol persona, sigui d'on sigui, als pocs mesos de viure 
entre nosaltres. Si aquest senyor que diu que fa tants anys 
que viu a Mallorca no hi ha pogut arribar val més que s'ho 
faci mirar, el problema que te és realment greu. 

La carta del colonitzador em va indignar, però la 
informació que surt al fulletó immediatament després ens 
va fer tenir, a mi i a uns companys que formaven rotlada, 
un atac de rialles que va fer que tot el bar es giràs a mirar
nos. La informació deia que aquests tres anys de govern 
PP-Es grup han fet que s'instauri l'apatia, la ineficàcia, la 
mala gestió i la manca d'iniciatives a l'Ajuntament (fins 
aquí puc estar-hi d'acord) i continua dient que tot aquest 
desgovern s'ha pogut maquillar gràcies a la feina respon
sable dels dos regidors del PSOE (aquí és on vàrem esclatar 
a riure). Val més no fer massa més comentaris a aquesta 
insolència dels editors del fulletó. Agranar cap a ca seva 

és molt fàcil, lo difícil és que la gent s'ho cregui 1 que a 
més ho faci sense riure. 

Les afinitats personals potser no siguin suficients per 
salvar la coalició EU-EV- ERC. Després de l'anunciada 
coalició en els mitjans de comunicació, l'enteniment entre 
els dos partits sembla que comença tenir algun problema 
degut a l'oposició d'un sector de EU-EV. A mi no em ve 
de nou, allò estrany era que dos partits tan diferents es 

posassin d'acord per a 
conformar una coalició de 
cara a les municipals; bé, 
jo ara tal vegada estic 
passant 1' arada davant el 
bou i al final no passi res, 
però bé, quan es 
comencen a sentir rumors 
és que qualque cosa 
ocorre. Haurem 
d'esperar i veure com 
acaba aquesta raresa po
lítica. 

Es parla molt del solar que el batle ha venut perquè 
s'hi tflci 11n hipe1111ercat cie marca alemanya. <Jue si zona 
d'equipament, que si permís d'obres, que si .... En una 
societat de lliure mercat tothom pot vendre el que és seu, 
inclús el bati e. Però el problemot de tot això és 1 'hipermercat 
en sí. El perquè encara poden continuar fent grans 
superfícies i grans zones d'oci i anar enfonsant el teixit del 
petit comerç de Palma i dels nostres pobles. Aquest és 
l'autèntic drama que pateix el comerç illenc. A aquestes 
Illes sembla que tot s'ha de fer d'una manera 
desproporcionada, sobredimensionada, desmesurada. Si 
fem promocions urbanístiques, que sigui a la gran; si fem 
carreteres, que sigui a la gran; si fem grans espais comer
cial i d'oci, que sigui a la gran. Tot a la gran, sense mesura. 
He de dir amb dolor que encara no hi hagut cap govern, ni 
el meu del pacte de progrés, que hagi estat capaç de posar 
un fre assenyat, via regulació legislativa més o manco 
coherent i sense tendència a afavorir sempre els interessos 
dels mateixos. El PP ja sabem que ho fa malament, els 
altres (pacte de progrés) ho feren una mica millor però just 
varen tenir temps d'escalfar motors Si hem de defensar el 
teixit productiu i comercial de la nostra illa, d'aquí poc 
tindrem 1' oportunitat de canviar de registre, oportunitat que 
no hem de desaprofitar. 

Felip Esteva 
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Com cada tardor, 
tornen les Agrorutes del Bon Gust 

Semi/la oferirà els dissabtes al matí autobusos gratuïts per acostar els ciutadans a les empreses 
agroalimentàries de qualitat 

A partir del proper dissabte 30 de setembre -i fins 
al 31 de març de 1 'any que ve- 1' empresa pública 
adscrita a la Conselleria d'Agricultura i Pesca, Serveis 
de Millora Agrària (Semilla) posarà a disposició de 
tots els ciutadans de Mallorca, els dissabtes al matí, 
un autocar gratuït per a la realització de visites a 
diferents empreses alimentàries illenques. Els 
autocars sortiran els dissabtes a les 9 del matí des de 
l'estació d'autocars Eusebi Estada (andanes 24-25) 
i, fins a l'hora d'arribada, devers les 14:30 hores, 
visitaran dues o tres empreses agroindustrials que 
elaboren productes amb denominació de qualitat 
(denominació d'origen, indicació geogràfica protegi
da ... ). Alguns dissabtes, i aquesta és la novetat de 
l'edició 2006-2007, es sortirà des d'Inca (Estació de 
tren i autobusos-andana IB 16) o de Manacor (Estació 
de transports intermodal Bus + Tren a l'andana IB 
26-Plaça de Na Mora). 

A les diferents empreses es faran visites guiades 
per les instal·lacions agràries i/o industrials 
acompanyats dels gerents de les diferents empreses, 
que seran els encarregats de donar tota casta 
d'explicacions sobre la història, l'estratègia empre
sarial, els seus productes... D'aquesta manera, es 
pretén que la societat conegui alguns dels distintius 
de qualitat existents a les Illes Balears, s'adonin de 
la professionalitat dels nostres productors i de les 
garanties que suposen les marques de qualitat pel que 
fa a condicions de sanitat, seguretat alimentària, 
autenticitat culinària i elevada qualitat nutricional 
dels nostres productes agroalimentaris. En total són 
prop d'una setantena les empreses que durant 23 
dissabtes es podran visitar amb una simple inscripció 
prèvia al telèfon: 971 177 100. 

La Conselleria d'Agricultura i Pesca enguany té 
la voluntat d'impregnar les Agrorutes del Bon Gust 
d'un nou tarannà, mirant sempre d'adaptar els horaris 
de les visites a les possibilitats i característiques de 
cada empresa i facilitant la participació de la Part 
Forana amb algunes sortides des de Manacor i Inca. 
Es diferencien dos tipus d' Agrorutes: les lliures, és a 
dir aquelles en les que els ciutadans, pel seus propis 
mitjans i prèvia telefonada a 1' empresa que desitgen 
visitar, realitzin les visites; i les tutelades per la 
Conselleria, en les que es posarà un servei gratuït 
d'autocars els dissabtes al matí per a les visites de 
col·lectius. 

El calendari previst de les Agrorutes tutelades per 
Semilla és el següent: 
30 de setembre: 70 places. 

-Embotits Matas (Maria) 
-Estruços Can Caló de Ruberts (Sencelles) 
-S'Illa Verda/Amadip Esment (Son Ferriol) 

7 d'octubre: 50 places. 
-Vinya Can Servera (Selva) 
-Bodega Can Vidalet (Pollença) 
-Forn Can Joan Serra (Alcúdia) 

14 d'octubre: 30 places. 
-Mallorca Bio (Llucmajor) 

-Destil·leries Vidal Catany (Llucmajor) 
-Embotits Obrador (Felanitx) 

21 d'octubre: 70 places. 
-Formatges i Olis Piris (Campos) 
-Ramaders Agrupats (Felanitx) 

28 d'octubre: 50 places. 
-Celler Jaume de Puntiró (Santa Maria) 
-Bodega Can Rubí (Santa Maria) 
-Bartolomé Canyelles (Santa Maria) 

4 de novembre: 30 places. 
-Vins Can Ramis (Sencelles) 
-Vinyes i Vins Ca Sa Padrina (Sencelles) 
-Celler Son Prim (Sencelles) 

7-11 de novembre: 70 places. 
-Cooperativa Agrícola de Sant Bartomeu 
-Embotits la Luna (Sóller) 
-Eslel Nuu (Sóller) 
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J8 de novembre: 50 places. SORTIDA DE MANACOR 
-Formatges Burguera (Campos) 
-Armero i Adrover (Felanitx) 
-Panaderia i Pasteleria Pons Perelló (Colònia 

de Sant Jordi) 
25 de novembre: 30 places. SORTIDA D'INCA 

-Ramanyà (Santa Maria) 
-Castell Miquel (Alaró) 
-Josep Campins Reynés (Mancor) 

2 de desembre: 30 places. 
-La Glòria (Palma) 
-Celler Son Vives (Banyalbufar) 
-Bodegues Tomeu Isern (Dstellencs) 

9 de desembre: 30 places. 
-Cooperativa Malvasia de Banyalbufar 
-Can Miquel Forn de Sa Pelleteria (Palma) 
-Es Verger (Esporles) 

J6 de desembre: 50 places. 
-Vins Toni Gelabert (Manacor) 
-Societat Cooperativa es Vinyol (Manacor) 
-Rodau/Oli Aubocassa (Manacor) 

J3 de gener: 70 places. 
-Son Bordils (Inca) 
-Bodegues José Luis Ferrer (Binissalem) 
-Societat Coop. del Camp Mallorquí (Consell) 

27 de gener: 30 places. SORTIDA DE MANACOR 
-Els Olors-Artà/Ramaders Agrupats (Artà) 
-Binifela (Capdepera) 
-Vins Miquel Gelabert (Manacor) 

3 de febrer: 30 places. SORTIDA D'INCA 
-Son Barrina (Inca) 
-Vins Nadal (Binissalem) 
-Vinyes d'Alaró (Alaró) 

JO de febrer: 30 places. SORTIDA D'INCA 
-Bodegues Ribas (Consell) 
-Xarcuteries Mallorca (Sa Pobla) 
-Forn Can Segura (Muro) 
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J7 de febrer: 70 places. SORTIDA DE MANACOR 
-Can Balaguer. (Artà) 
-Son Sureda Ric (Manacor) 
-Bodega Binicomprat (Algaida) 

24 de febrer: 70 places. 
-Bodegues Galmés Ribot (Santa Margalida) 
-Binigrau vins i vinyes (Biniali) 
-Vinya Taujana (Santa Eugènia) 

3 de març: 50 places. 
-Embotits Munar (Porreres) 
-Jaume Mesquida (Porreres) 
-Can Feliu (Porreres) 

JO de març: 30 places. 
-Vins Can Coleto (Petra) 
-Embotits Sa Caldera (Sant Joan) 
-Vins Can Majoral (Algaida) 

17 de març: 50 places. 
-Bodegues Galmés i Ferrer (Petra) 
-Vinyes i Bodegues Miquel Oliver (Petra) 
-Sa Teulera (Manacor) 

24 de març: 50 places. 
-Bodega Son Puig (Puigpunyent) 
-Destil·leries i Celler Jordi Perelló (Santa 

Ponça) 
-Sa Casa Pagesa (Palma) 

31 de març: 70 places. 
-Bodegas Antonio Nadal (Binissalem) 
-Bodegues Macià Batle (Santa Maria) 
-Bodegas Tunel (Marratxí) 

Inscripcions el dilluns abans de les 
sortides al telèfon 971 177 100 

Més informació a la web 
ww w. illes balearsq uali tal. es 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

per Felip Esteva Castro 

TÀXON: SILENE MOLLISSIMA FAMÍLIA: CARIOFIL.LÀCIES 
NOM COMÚ: SENSE NOM CONEGUT COMUNITAT: CL. ONONIDO-ROSMARINETEA 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Planta perenne, amb la 
base llenyosa, molt peluda. Fulles inferiors en roseta basal, 
lanceolades o el·líptiques, vellutades. Flors blanques 

FLORACIÓ: D'abril ajuliol 

HÀBITAT: És una espècie rupícola que viu a les encletxes 
dels roquissars i cingles. La podem trobar a partir dels 50 m. 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies ( Mallorca i Menorca) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: La trobam als 
penya-segats a baix de la talaia Nova; al roquissar davant el 
puig Negre; i a uns 50 m d'altura a les penyes que van de 
Cala Mesquida a Cala Torta (un exemplar). També l'he vis
ta penjada a les penyes de baix del Telègrafo a uns 150-200 
m (un exemplar).També n'hi ha al puig Seguer 

OBSERVACIONS: Forma unes motes grans penjades per 
les penyes, normalment les que miren al nord. És una planta 
peluda i molt hermosa. Al nostre municipi floreix més cap al 
Juny. 


